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Začal nám rok, v jehož závěru určitě vzpomeneme události před 

dvaceti roky, kdy se začalo z gruntu měnit společenské klima. Tehdy 

nás ani ve snu nenapadlo, že za necelých dvacet let se nám dostane 

cti řídit půl roku Evropskou unii, která dnes čítá dvacet sedm států a 

jejímž členem jsme od roku 2004 i my. Od 1. ledna 2009 se této 

funkce ujímáme na půl roku a hned první hodiny jsou poznamenány 

dvěma událostmi, které musí naše předsednictví řešit. Je to konflikt 

na Blízkém Východu, kde Izraelcům došla trpělivost s neustálým 

bombardováním jejich území raketami vystřelovanými z pásma Gazy 

a vojenskou silou zaútočili na radikální hnutí Hamás, které ovládlo 

pásmo. Při bojích zahynulo několik set lidí, bohužel mezi nimi byl 

značný počet nevinných obětí, civilistů. Z titulu naší funkce tam odjel 

náš ministr zahraničí pan Karel Schwarzenberk, aby se pokusil 

zabránit pokračování konfliktu. Ten však skončil až 18. ledna. 

Druhou vážnou záležitost pak současně řešil premiér Mirek 

Topolánek v souvislosti s přerušením dodávky plynu do střední 

Evropy, které bylo způsobeno sporem Ruska a Ukrajiny. A tak 

mnohé státy, mezi nimiž bylo i Slovensko začaly mít plynu 

nedostatek, což pocítili jak občané, tak i hospodářství. Plyn přestal 

proudit v době, kdy ve střední Evropě začínala správná zima.  

Předpovědi, že bude opět teplá zima, odpovídal i téměř celý 

prosinec, kdy ráno mírně pod bodem mrazu byly jen dva poslední 

dny první dekády. O druhém vánočním svátku se však začalo 

ochlazovat a až do konce prosince nevystoupila za jasných dnů 

teplota ráno ani odpoledne nad nulu. A tak začal i nový rok 2009. Již 

druhého ledna navíc začal padat sníh a za další tři dny ho bylo více 

jak 15 cm. A teploty dále klesaly a ke konci první dekády až na 

minus sedmnáct stupňů. Nastalo tedy zimní počasí, které našim 

včelkám maximálně vyhovuje. My je nerušíme, až na odběr zimní 

měli, kterou letos necháváme vyšetřit nejen na varoázu ale i na mor 

včelího plodu. Sami se připravujeme na každoroční událost, kterou je 

výroční schůze. Její přípravou se zabýval i výbor dne 

12. ledna 2009 a to bez nemocného předsedy Evžena Báchora. 

Přítomni by. li přátelé: Oldřich Kimler, Ing. Jiří Marhan, Petr 



  

Kohout, Ivan Kříž, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Josef Vlach, Ing. 

Josef Šroll, Ing. Jiří Vojtěch, Miroslav Kadleček, Ing. Jitka Duchová, 

Ing. Stanislav Poskočil a Josef Havrda.  

Náplní schůze, jejíž řízení se ujal př. Marhan, bylo připravit 

záležitosti spojené s konáním nadcházející výroční schůze, odběrem 

zimní měli organizačním zajištěním plesu. Výbor schválil podávání 

občerstvení na VČS, které bude sestávat z kávy nebo čaje a zákusků, 

prodej Almanachů s tím, že každý, kdo Almanach prodá získá 20% 

z jeho ceny, která bude pro člena ZO 180,- Kč a pro veřejnost 200,- 

Kč. Dále schválil pokladníkem připravené zprávy o hospodaření za 

rok 2008 a návrh rozpočtu na letošní rok. Dále rozdělil úkoly jak na 

VČS, kde budou navrženi do komisí př. Šroll a Kříž, tak i na zajištění 

plesu, kde výzdobu zajistí přátelé Dumek a Vlach, o povolení zažádá 

př. Dumek a o povolení na pořádná tomboly př. Šroll.  

Př. Dumek seznámil výbor s tím, že naše nová členka Jana 

Jarochová z Jeníkovic zřejmě z neznalosti si do Jeníkovic dovezla 

včelstva, přestože jsou Jeníkovice v ochranném pásmu moru včelího 

plodu. Navíc Jeníkovice leží na území působnosti ZO ČSV Přelouč, 

v němž bylo ochranné pásmo vyhlášeno. Z případu bychom si měli 

vzít poučení, že nové členy budeme seznamovat jednak se stanovami 

ČSV a jednak se vyhláškami Veterinární správy, týkající se zdravotní 

situace a léčení včelstev.  

Př. Vlach pak přečetl dopis, kterým se př. Radek Hubač ohrazuje 

proti informacím, které měly zaznít na Ústředí v Praze, že by na 

přednášky, které jako učitel včelařství přednáší, byly nějaké negativní 

ohlasy.  

V průběhu výborové schůze předal př. Vlach př. Kohoutovi 

protokolárně funkci jednatele.  

 

101. Výroční členská schůze se koná 17. ledna 2009 v krásném 

prostředí hudebního sálu na radnici.  

Na jejím počátku byli zvoleni členové mandátové a návrhové 

komise. Následovalo přijetí nových členů, kterými se dnešním dnem 

stali: 
Jiří Černohorský, nar. v r. 1970, bytem Bukovina nad Labem, řidič, bez 

včelstev;  



  

Adam Hégr, nar. v r. 1995, bytem Pardubice, Pichlova 537, student, 2 včelstva 

Drábovy kouty;  

Jiří Kopřiva, nar. v r. 1972, bytem Lázně Bohdaneč; Štefánikova 396, bez 

včelstev;  

Jiří Petrásek, nar. v r. 1971, údržbář, bytem Pardubice, Dašická 21, bez 

včelstev;  

Petr Suchánek Staré Hradiště, nar. v r. 1951, technik, bytem Staré Hradiště 69, 

bez včelstev.  

Dále VČS vzala na vědomí, že př. Ing. Josef Vlach ukončil na vlastní 

žádost šestileté jednatelství a, že tuto funkci od něho převzal př. Petr Kohout ze 

Stéblové.  

Opětovně bylo členům připomenuto, že by neměli odesílat na 

Českomoravský svaz chovatelů do Hradišťska hlášení změn, které od tohoto 

svazu dostávají, ale měli by jej předat výboru, který je tam odešle hromadně. 

Tím se každoročně aktualizuje naše evidence, tolik potřebná při výskytu 

nebezpečné nákazy.  

 

Podle sdělení př. Kříže za mandátovou komisi je účast je mírně 

nadpoloviční, takže je VČS usnášeníschopná.  

 

V programu jsou především zprávy funkcionářů. Jako první 

dostáva slovo př. Ing. Jiří Marhan, který jako pokladník seznamuje 

členy s výsledky hospodaření a s návrhem rozpočtu na rok 2009. 

Protože tyto zprávy hodně vypovídají o aktivitách naší ZO, uvádím je 

v plném znění:  

 

Zpráva o hospodaření 

ZO ČSV Pardubice za rok 2008 

 

 

Stav finančních prostředků: 

Datum 1. 1. 2008 31. 12. 2008 

Účet u ČSOB 201. 761,83 Kč 114. 625,70 Kč 

Hotovost 10. 287,50 16. 709,00 

Celkem 212. 049,33 131. 334,70  

Výsledek - 80. 714,63 Kč 



  

Účetní výsledek hospodaření za rok 2008:  

Příjem 881. 394,27 Kč 

Vydání 962. 108,90 

Výsledek - 80. 714,63 Kč 

Hospodaření s dotacemi: 

 Příjem Vydání Rozdíl 

Národní dotace 294. 728,00 Kč 294. 728,00 Kč 0 

Evropská dotace podle vyhlášky 285/2007 Sb.  

Léčiva 51. 121,00 Kč 51. 121,00 Kč 0 

Formidol 5. 152,00 5. 152,00 0 

Aerosolování 12. 320,00 12. 320,00 0  

Kompresory 72. 800,00 72. 800,00 0 

Vyvíječe 41. 160,00 41. 160,00 0 

Vzdělávací činnost 89. 700,00 2. 759,00 + 86. 941,00 

Magistrát Pardubice 

Dny medu 40. 000,00 Kč 36. 648,00 Kč + 3. 352,00 Kč 

Nájemné klubovny 3. 000,00 3. 000,00 0 

Dotace celkem 609. 981,00 Kč 519. 688,00 Kč + 90. 293,00 Kč 

Hlavní rozpočtové položky: 

 Příjem Vydání Rozdíl 

Člen. příspěvky po 200 Kč 33. 800,00 Kč 33. 800,00 Kč 0 

Přísp. za včelstva po 16 Kč 31. 008,00 26. 357,00 + 4. 651,00 Kč 

Přísp. za včelstva po 8 Kč 15. 512,00 - + 15. 512,00 

Přísp. nových členů 2. 240,00 2. 136,00 + 104,00 

Výroční členská schůze - 4. 099,00 - 4. 099,00 

Včelařský ples 43. 205,00 44. 402,00 - 1. 197,00 

Setkání u vozu - 4. 174,00 - 4. 174,00 

Zájezd 6. 200,00 6. 293,00 - 93,00 

Dny medu 40. 000,00 36. 648,00 + 4. 152,00 

Nájem klubovny 11. 119,00 16. 793,00 - 5. 674,00 

Almanach 72. 102,00 Kč 188. 522,00 Kč - 116. 420,00 Kč 



  

Dohody o provedení práce - 22. 300,00 - 22. 300,00 

Medovina 10. 050,00 7. 608,00 + 2. 442,00 

Kopírování, poštovné - 2. 511,00 - 2. 511,00 

Razítka pro důvěrníky - 4. 871,00 - 4. 871,00 

V průběhu roku došlo k neočekávané fakturaci nákladů za vyšetření 

vzorků měli na mor včelího plodu. Protože nám, jako občanskému 

sdružení, banka odmítla poskytnout půjčku nebo překlenovací úvěr, 

zaplatil dne 10. a 14. června dvě faktury v celkové výši 49. 130,00 Kč 

z vlastních prostředků předseda naší základní organizace Evžen Báchor. 

Po obdržení prostředků z Ministerstva zemědělství mu byla tato částka ve 

dvou splátkách dne 4. července a 22. října jako bezúročná půjčka vrácena. 

Výbor organizace mu za tento čin děkuje.  

Vypracoval Ing. Jiří Marhan dne 9. ledna 2009.  

Evžen Báchor v. r.    Petr Kohout v. r.   Ing. Jiří Marhan v. r.  

předseda ZO jednatel ZO pokladník ZO  

Oldřich Kimler, Ing. Jiří Vojtěch, Miroslav Kadleček 

členové revizní komise  

 

Rozpočet 

ZO ČSV Pardubice na rok 2009 

Předpokládané příjmy: 

Příspěvky za včelstva po 8 Kč 16. 000,00 Kč 

15% z příspěvků na včelstva po 16 Kč 4. 800,00 

Včelařský ples 40. 000,00 

Včelařský zájezd 8. 000,00 

Dotace Magistrátu Pardubice na Dny medu 35. 000,00 

Dotace Magistrátu Pardubice na nájem klubovny 3. 000,00  

Dotace na vzdělávací činnost 80. 000,00 

Prodej almanachu 20. 000,00 

Podnájem klubovny 5. 200. 00 

 

 Příjmy celkem 212. 000,00 Kč 

Předpokládané výdaje: 



  

Výroční schůze 6. 000,00 Kč 

Setkání u vozu 4. 000,00 

Včelařský zájezd 10. 000,00 

Dny medu 35. 000,00 

Včelařský ples 40. 000,00 

Nájem klubovny 17. 000,00 

Dohody o provedení práce 20. 000,00 

Daň Finančnímu úřadu 5. 000,00 

Kopírování, kanc. prostředky, poštovné 2. 500,00 

Autorské honoráře 40. 000,00 

Výdaje celkem 175. 000,00 Kč 

Rozpočet pro rok 2009 je navržen jako přebytkový částkou 32. 500 Kč, 

která bude vkladem stávajícího výboru ZO výboru novému, vzešlému 

z voleb v lednu 2010 na další funkční období.  

Vypracoval dne 9. ledna 2009 Ing. Jiří Marhan.  

Evžen Báchor v. r.   Petr Kohout v. r.    Ing. Jiří Marhan v. r. 

  Předseda ZO Jednatel ZO Pokladník ZO  

 

Následovala Výroční zpráva, přednesená předsedou př. Evženem 

Báchorem, kterou také uvádím v plném jejím znění: 

Výroční zpráva 101. výroční členské 

schůze dne 17. 1. 2009 
Uplynulý roku 2008 byl pro nás včelaře velmi nepříznivý. Pokud bychom 

měli provést hodnocení, pak je nutné jej provést z několika hledisek.  

Spolkový život: 
Spolkový život je hybnou pákou společnosti. Zajišťuje osobní růst a 

vzdělanost každého jedince a vynáší na světlo společenského života 

prospěšnost práce jedinců pro celou společnost.  

V mysli dnešního včelaře je shromažďování a spolková činnost 

samozřejmostí. Každý si velmi dobře uvědomuje, že tato možnost je pro 

včelaře a zájemce o chov včel příležitostí se vzdělávat, předávat 

zkušenosti, ale především je to možnost osobního odborného růstu. Už ale 

jen málo včelařů si uvědomuje, že v historii tomu tak nebylo. Díky vydání 

„Patentu shromažďovacího“ Marií Terezií, byl položen základ spolků a 



  

možnost shromažďování lidí se stejným zájmem. Je to již 101 let co naši 

předkové založili spolek a uvedli do života spolkovou činnost. Od té doby 

se nepřetržitě celé generace včelařů setkávají a předávají si vzájemně své 

zkušenosti. Pořádali se společné včelařské akce jako plesy, výstavy, 

zájezdy apod.  

Ani dnes pardubičtí včelaři nezahálí a nesou své poslání směřující 

k dobrému spolkovému životu nejen v naší organizaci, ale i ve vztahu 

k městu a jeho obyvatel. Nespočetné množství spolkových akcí pro členy 

a veřejnost obohacují život každého včelaře. 

V roce 2008 jsme se setkali celkem 9x na spolkových schůzích.  

V únoru v kavárně Evropa se uskutečnila odborná přednáška „Nemoci 

včel, způsoby léčení, nákazová situace“, přednášející učitel včelařství 

Evžen Báchor a MVDr. Michal Vodrážka.  

 V tomto měsíci jsme také uspořádali vrcholně společenskou akci 

nejen pro spolek, ale také pro širokou veřejnost „Včelařský ples“. 

Organizaci této společenské události si vzal na starost přítel Oldřich 

Dumek a celého úkolů se zhostil na výbornou.  

V březnu jste vyslechli mou přednášku v kavárně Evropa na téma 

„Jarní rozvoj včel a moderní způsoby chovu včel v ČR a v zahraničí“.  

V tomto měsíci nás potkala velmi složitá událost. Na Hůrkách u přítele 

Šedivého bylo zjištěno ohnisko moru včelího plodu. Okamžitě SVS byla 

nařízena likvidace celého chovu. Následně bylo vyhlášeno ochranné 

pásmo o průměru 5km a nařízena kontrola všech včelstev v pásmu. 

Kontrolou byla objevena další tři stanoviště u př. Kimlera, Spálenského a 

Nevoránka. Opět byla nařízena likvidace všech včelstev v ohniscích.  

V dubnu jsme řešili problematiku jarního léčení nátěrem plodu.  

Na tradičním setkání včelařů pod Kunětickou horou jsme uspořádali kurz 

pro začínající včelaře. Této akce se zúčastnilo více jak 150 zájemců 

z různých koutů republiky. Pochvalné ohlasy potvrzovaly dobrou úroveň 

akce.  

V květnu jsme navštívili včelí farmu Miroslava Zeleného. Zde jsme měli 

možnost se seznámit s postupy chovu matek a jejich šlechtění. Také jsme 

se seznámili s výrobou úlů a dalšího včelařského zařízení.  

 Po obědě v královské restauraci v Novém Městě nad Metují, jsme si 

prohlédli místní zámek. Vstupné nám bylo uhrazeno ze spolkových peněz.  

Koncem června jsem uspořádal včelařský zájezd do Slovinska. Tam jsme 

navštívili slovinské a italské včelaře, firmu Logár na výrobu včelařského 

zařízení, město Terst, Ljublanu, včelařské muzeum v Radovlici apod.  



  

Jméno pardubických včelařů vyslovují včelaři v celé republice a 

zahraničí s velkou vážností a obdivem. Stali jsme se uznávaným spolkem 

s bohatou činností, dlouholetou tradicí a zkušenostmi, které by nám 

leckdo mohl závidět.  

V srpnu jsme se sešli v kavárně Evropa na odborné přednášce 

učitele včelařství Evžena Báchora, na téma Ošetřování včel v podzimním 

období a příprava včelstev na zimu.  

Účastnili jsme se další zajímavé akce, kterou byly Dožínky. Pořadatelem 

bylo město a Kulturní centrum Dubina.  

Včelařský almanach 

Podařilo se nám zajistit vydání almanachu a jeho slavnostní Křest 

dýmem.  

Nejvyšší představitel státu předseda vlády společně s krajským hejtmanem 

a primátorem města pokřtili na Dnech medu novou knihu „Sto let 

včelařství na Pardubicku“. Křest byl veden včelařským způsobem, dýmem 

z kuřáku. Všechna náboženství používají dým ke komunikaci jako 

vyjádření přítomnosti ducha svatého. Včelař používá dým ke komunikaci 

se včelou. Pomocí dýmu se včelou komunikuje. Mírným pofoukáním do 

úlu sděluje: „Holky pozor, jdu k vám na návštěvu, tak si dávejte pozor, 

abych vám neublížil“.  

Pomocí dýmu popřáli politici nové knize šťastnou cestu na své pouti 

k dobrému čtenáři a odehnali od ní zlé závistivce a nepřející lidi.  

Devátý ročník Dny medu  

Průvod městem 

Na shromaždišti v prostoru začátku Třídy míru se sešli krojovaní 

včelaři s rodinnými příslušníky. Pochodová kapela Živaňanka a taneční 

soubor Perníček doprovázely slavnostní průvod po celé trase. Pomalým 

krokem vyrazil průvod Třídou míru a v krátkých zastávkách nechal zaznít 

písním a tancům folklorního souboru Perníček. Čelo průvodu tvořili dva 

policejní jezdci na černých koních a v těsné blízkosti za nimi byly neseny 

vlajky včelařského spolku a Českého svazu včelařů. Dvě bílé paní nesly 

dary pro primátora města.  

Průchodem v Zelené bráně se průvod přemístil na Pernštýnské 

náměstí do prostoru před radnici, kde se setkal s představitelem města 

primátorem Jaroslavem Demlem.  

Přednesením zdravice ve staročeštině a předání darů bílou paní - 

medu a medoviny se završil slavnostní akt. Poté se průvod přemístil 

v doprovodu městské policie a desítek pardubických obyvatel ke 

kulturnímu domu Hronovická.  



  

Slavnostní program pokračoval uvnitř domu. Na moje osobní 

pozvání nás navštívil premiér české vlády Miroslav Topolánek 

v doprovodu hejtmana kraje a primátora města Jaroslava Demla 

Po slavnostních proslovech následoval akt křtu včelařského 

almanachu, který jsme vydali v nákladu 1000 kusů.  

Dotace - V roce 2005 byly EU přiděleny včelařům dotace na 

podporu rozvoje včelařství ČR. Dotace byly zaměřeny účelově na pomoc 

při zpracování medu, jeho prodeje a uskladnění. Podpora byla také 

nasměrována na osvětovou činnost a ozdravnou péči při ošetření včelstev. 

Naši ZO se podařilo získat dotované zařízení aerosolové techniky k léčení 

a prostředky na osvětovou činnost. Dále jsme získali dotaci na nákup 

léčiv, podporu pro kočování a úpravu stanoviště a zařízení medárny.  

 Také jsme obdrželi dotaci od města a kraje na pořádání Dnů medu a vydání 

almanachu.  

Díky činnosti Českého svazu se podařilo získat na další tříleté období dotace 

na podporu včelařství v naší republice.  

Z ministerstva zemědělství jsme získali dotaci na úhradu analýzy vzorků.  

Osvěta, kurzy, semináře, 

Podařilo se nám zajistit kurz pro začínající včelaře, dvoudenní seminář na 

Dnech medu a několik přednášek. V Českém rozhlase jsem vytvořil 

několika dílný pořad „Toulky krajem“, ve kterém vystoupili i naši včelaři a 

několik pravidelných pořadů „Poradna“.  

Přítel Pitthart uskutečnil několik besed v ZŠ Opatovice.  

Mezinárodní spolupráce 

Navázali jsme kontakt na slovenského včelaře z Prešova.  

Nemalý úspěch zaznamenali Pardubičtí včelaři ve Slovinsku, kde se 

zúčastnili na jimi pořádaných akcích. Slovinští včelaři byli také na Dnech 

medu.  

V mezinárodní soutěži o nejlepší med pořádaný ve Slovinsku jsme 

získali bronzovou medaili.  

Nákazová situace na Pardubicku 

Teplá zima a studené jaro nám způsobilo vrásky na čele. Nízké výnosy 

medu a brzký hlad byly hlavní znaky loňského jara. Konec června byl ve 

znamení silných krupobití a tornád. Druhé medy již v celé ČR vůbec 

nevznikly. Špatným léčením přišla republika téměř o 60% včelstev.  

Z důvodu výskytu moru jsme byli nuceni spálit na pardubicku téměř 160 

včelstev.  



  

Nemalé starosti a vrásky na tvářích zapříčinil vysoký výskyt napadení 

včelstev Varoa destruktor. Teplá zima vytvořila příznivé podmínky pro 

rozvoj parazita. Nebezpečí nákazy se projevilo především šíření virů, které 

množí varoa ve svých útrobách. Onemocnění Varoázou připravilo naše 

včelaře o desítky včelstev. Značná část napadených včelstev bylo nutno 

ošetřit již v jarních měsících nátěrem plodů. Pouze zodpovědným přístupem 

našich včelařů se podařilo udržet onemocnění Varoázou na takové úrovni, 

aby nedocházelo k celoplošným úhynům včelstev. Skutečný přehled 

zdravotního stavu získáme až v jarních měsících.  

Z tohoto důvodu výbor ZO kladl důraz na kvalitní léčení včelstev v celé ZO 

a na získání finančních prostředků pro nákup léčiv a zařízení pro jeho 

aplikaci.  

Nákaza moru včelího plodu se nejvíce rozšířila v území ZO Přelouč a 

Rohovládová Bělá.  

 Díky změně Veterinárního zákona z března roku 2006 včelaři mohli 

požádat  

 o náhradu za utracené včely stát.  

 závěr 

Závěrem bych vám chtěl popřát mnoho zdraví, štěstí, lásky a porozumění 

do nového nadcházejícího roku s devítkou na jeho konci. Všem přeji 

zdravá a silná včelstva, plné plásty medu, dobré poznatky a prožitky ze 

včelařských akcí a stálý úsměv ve vašich tvářích.  

Takto náš předseda zhodnotil uplynulý rok 2008. Následovala zpráva 

jednatele, kterou přednesl odstupující př. Vlach.  

 

Zpráva jednatele za rok 2008 

 

Základní organizace Pardubice měla 15. září 2008 168 členů. Z toho 11 

členů bez včelstev a 8 členů, kteří v průběhu roku skončili se včelařením 

(nepožádali o dotaci). Registrovala 3 neorganizované včelaře. Všichni 

měli dohromady 1939 včelstev. Na začátku roku 2009 má organizace 169 

členů a registruje 2 neorganizované včelaře. S koncem roku bylo z 

evidence vyřazeno 8 včelařů. V průběhu roku se přihlásilo 16 včelařů. 

Mezi včelaři bylo 12, žen. Nejmladšímu členovi bylo 16 let, nejstaršímu 

97 let. Průměrný věk členů organizace byl 60,2 let.  

Od roku 2001 se počet členů organizace ustálil. Pohybuje se v počtu 165 

až 170 členů. Zájmu o včelaření a následně o členství přispívají aktivity 

ZO a dotace Krajského úřadu. Přesto se počet včelstev v letním období od 

května do září snížil o 94 včelstev.  



  

  
Věkové složení členské základny 

   2008    

Do 20 let  3     1,8 %   

21 – 30 let  6    3. 6%   

31 – 40 let  18   10,7%  

41 – 50 let  12   7,1%    

51 – 60 let    43    25,5%   

61 – 70 let    31    18,5%   

71 – 80 let  42   25,0%   

více než 80 let  13    7,7%   

168  členů    

Průměrný věk  60,2 let    

Rozdělení včelařů podle počtu chovaných včelstev (včetně nečlenů) 

   2008    

Kategorie  včelařů/včelstev  

Bez včelstev   11     

1 – 5 včelstev  63 220   

6 – 10   38 283   

11 – 15   21 267   

16 – 30   19 393   

31 – 100  10 476   

101 –150   1 129    

více než 150   1 154   

   153 1939  

Největší včelaři Květoslav Čáp - 154 vč.   Dana Tichá – 129 vč. 

     Evžen Báchor – 85 vč.   Ing. Jiří Vojtěch – 76 vč.  

Kočujících včelařů bylo 9, kočovných vozů 12, přívěsy žádné.  

Počet kočovných přísunů  - do polí 201 

- do lesů 16 

Počet odchovaných matek:  432  

V průběhu roku bylo mimo výroční členskou schůzi sedm běžných schůzí 

s průměrnou účastí 65 členů i nečlenů (38%). Na schůzích a akcích pro 



  

veřejnost (Setkání u kočovného vozu a Dny medu) bylo předneseno 9 

přednášek.  

Vzhledem k aktuálním potřebám léčení včelstev stojí za pozornost počet 

přístrojů k léčení aerosolem. Těch je v organizaci asi 36 kusů (1 přístroj na 

54 včelstev).  

V průběhu roku byly předkládány dvě žádosti o příspěvek ze 

Svépomocného fondu. Oba případy vznikly následkem větrné smrští, které 

postihly náš kraj.  

  

16. ledna 2009 Zpracoval Josef Vlach, jednatel ZO 

Následovala zpráva hospodáře, přednesená př. Vlachem: 

 

ZPRÁVA HOSPODÁŘE 

pro 101. Výroční členskou schůzi ZO ČSV Pardubice: 

Ku dni 31. 12. 2008 měla naše ZO ve vlastnictví následující předměty: 

1 ks psací stroj ZETA uložený v klubovně ve Spolkovém domě 

1 ks taška jednatele u př. Petra Kohouta 

65 ks odznak Včelaři Pardubice u př. Josefa Havrdy 

 materiál na kroje v zůstatkové hodnotě 

 2 ks státní vlajka České republiky u př. Evžena Báchora  

 715 ks Almanach 

Inventář včelařského kroužku u př. Josefa Vlacha: 

1 ks úl Moravský univerzál  2 ks bomba na propan-butan – 2 

kg 

1 ks opalovací lampa   1 ks včelařský kuřák 

2 ks klobouk se závojem 

Do evidence majetku naší ZO bylo v roce 2008, na základě podmínek 

stanovených vládní vyhláškou č. 285/2007 Sb. , zavedeno dalších 8 

dotovaných kompresorů, takže k 31. 12. 2008 je v evidenci celkem 42 

kompresorů, které drží přátelé:  

Evžen Báchor(2), Vlastimil Benadik, Květoslav Čáp ml. , Květoslav Čáp 

st. , Pavel Dědek, Ing. Jitka Duchová, Ing. Oldřich Dumek, Josef Havrda, 

Josef Janko, Miroslav Kadleček, Karel Kinzel, Milan Krulich, Petr 

Kuděla, František Malovec, Ing. Vladimír Michalec(2), Libor Nevoránek, 

Jaroslav Novotný, Ing. Stanislav Panuš, Miroslav Paulus, Ing. Stanislav 



  

Poskočil(2), Miroslav Teplý, Ing. Josef Vlach, Ing. Jiří Vojtěch, Karel 

Vrzáň (2), Jan Bystrý, Jaroslav Domorák, MUDr. Radek Hubač,Ivan Kříž, 

Roman Salavec a Ing. Josef Šroll, Jiří Zőrnig, Jiří Hruša, Miloš Lopata, 

Jiří Hybský, Miloslav Lopata, Jan Pochobradský, Stanislav Horáček, Petr 

Kohout. .  

 Doporučuji do usnesení dnešní Výroční členské schůze vložit 

následující bod: VČS ukládá výboru ZO stanovit podmínky postupu 

v případech, kdy držitel aerosolovací techniky v pětileté lhůtě od jejího 

nabytí zemře, nebo přestane chovat včely či přestane být členem ČSV.  

V Pardubicích 14. ledna 2009   

Vypracoval: Josef Havrda - hospodář 

Evžen Báchor v. r.         Petr Kohout v. 

r předseda ZO        jednatel 

ZO   

 

K této zprávě možno dodat, že se našlo v naší ZO dosti 

členů, kteří jsou si vědomi, že neustálým a účinným způsobem 

tlumit varoázu znamená snížit riziko jiných nebezpečných nákaz, 

které tento cizopasník přenáší.  

Přestávku, která následovala, využil nákazový referent př. 

Poskočil a s př. Pitthardem a přebíral od důvěrníků vzorky zimní měli 

s příslušnými poplatky, které se lišily podle toho, zda stanoviště, 

z něhož směsný vzorek pochází je nebo není v ochranném pásmu 

kolem ohniska moru včelího plodu. Za vzorek, který je z pásma 

vybírali 482,- Kč a za vzorek z území mimo pásma 22,- Kč.  

Po přestávce přednesl př. Oldřich Kimler zprávu revizní komise.  

Revizní zpráva o kontrole účtů a pokladny.  

Vážení přátelé ! 

Dne 12. 1. 2009 byla provedena revizní komisí kontrola příjmových a 

výdajových účtů v pokladním systému, který řídí př. Ing. Jiří Marhan. 

Revizní komise v sestavně př. Oldřicha Kimlera, př. Ing. Jiřího 

Vojtěcha a př. Miroslava Kadlečka provedla předepsané úkony.  

Kontrola zahrnovala období od 1. 1. 2008 do 31. 12. 2008. Komise 

podrobně zkontrolovala všechny příjmové a výdajové doklady a 

jejich záznamy v pokladním deníku. Opět jsme si uvědomili 



  

skutečnost, že objem účetní agendy oproti minulému účetnímu 

období silně narostl.  

Na všech základních a souhrnných účtech jsme shledali naprostý 

soulad. Celý objemný pokladní systém obsahující výplaty dotací, 

účtování léčiv, výběr členských příspěvků, odměn a dalších účtů je 

velmi pečlivě veden. Účetní sestava příjmových a výdajových 

dokladů byla shledána bez závad, včetně převodů do dalších účetních 

období. Vše je přehledně a precizně uspořádáno.  

Jako každý rok se musíme zmínit o tom, že část našich členů jakoby 

váhala s vyzvednutím tak očekávaných a žádaných dotací. Podle 

vyjádření př. Marhana se tato situace mírně zlepšila, je také důležité 

včas nahlásit činovníkům naší organizace, kde máme umístěna 

včelstva a u které organizace léčíme a to řádným písemným 

potvrzením. Snažme se v tomto roce být lepšími.  

Revizní komise tedy doporučuje schválit zprávu o hospodaření za rok 

2008 a schválit finanční plán na rok 2009, který př. Marhan sestavil 

jako přebytkový.  

Členové revizní komise: Oldřich Kimler v. r. , Ing. Jiří Vojtěch v. r. , 

Miroslav Kadleček v. r.  

Pokladník: Ing. Jiří Marhan v. r.  

      V Pardubicích 12. 1. 2009 

Plán činnosti na rok 2009 přednesl předseda př. Evžen Báchor.  

Na závěr této části VČS přednesl svoji zprávu nákazový referent př. 

Ing. Stanislav Poskočil: 

 

Zpráva nákazového referenta k výroční schůzi 17. 1. 2009 ZO 
ČSV Pardubice 

Nákazová situace byla v roce 2008 podstatně komplikovanější 

než v letech předcházejících. K plošnému napadení roztočem Varroa 

Destruktor byly na 5 stanovištích nalezeny potvrzeny klinické 

příznaky moru včelího plodu.  

První podezřelé vzorky byly odebrány 7. 1. 2008 ze stanoviště Hůrka 

čp. 1085 a vyšetřením ve VÚ včelařském potvrzeny jako pozitivní 



  

dne 12. 3. Následná kontrola na stanovišti s 19 včelstvy dne 23. 3. 

konstatovala klinické příznaky u 1 včelstva. Krajská veterinární 

správa nařídila utracení všech včelstev na stanovišti a spálení 

včelstev, zásob, souší a hořlavého materiálu. Dále byla nařízena 

dezinfekce nespalitelného příslušenství.  

Současně s tímto nálezem vymezila KVS dne 14. 4. ochranné pásmo 

v okruhu 5 km. To zahrnovalo 26 obcí vč. Pardubic. Ze všech 

stanovišť v tomto pásmu byly odebrány směsné vzorky a dne 3. 6. 

jsem obdržel telefonickou zprávu od předsedy ZO E. Báchora, že při 

následném vyšetření byla objevena další 4 ohniska v okolí prvního. 

Rovněž na těchto stanovištích došlo k utracení včelstev a spálení úlů.  

V souvislostí s vyhlášením dalšího ohniska moru v listopadu na 

Přeloučsku spadly do ochranného pásma další obce v západní části 

naší ZO.  

V důsledku všech těchto morových nákaz musíme zimní měl u části 

vzorků nechat provést dvojí vyšetření. Z celkového předpokládaného 

počtu 1894 vyšetřovaných včelstev na roztoče Varroa Destruktor by 

mělo na mor být vyšetřeno 975 včelstev. Pro toto dvojí vyšetření byly 

od VÚ včelařského dodány speciální podložky do úlu a tubusy, ve 

kterých bude měl předána k vyšetření. Náklady vyšetření každého 

směsného vzorku na roztoče 22 Kč a na mor 460 Kč uhradí včelař a 

na základě žádosti mu budou prostřednictvím organizace vráceny po 

případném odečtení distribučních plateb.  

V lednu minulého roku 2008 ve VÚ nám vyšetřili 163 směsných 

vzorků z 1843 včelstev. Za vyšetření jednoho vzorku jsme zaplatili 

20,- Kč. Pozitivních vzorků na varoázu bylo 130, z toho 18 

s průměrným počtem nad 3 roztoče na včelstvo. Vedle toho bylo 7 

vzorků ze 62 včelstev vyšetřeno i na mor, tehdy ještě s negativním 

výsledkem.  

Informace k léčivům. Pro jarní ošetření nátěrem plodu jsme 

objednávali 60 lahviček léku Variol fum, 50 lahviček M-1 AER a 50 

balení pásků. Dále jsme pro letní a podzimní ošetření objednávali 180 

balení po 2 ks formidolových desek, 5500 gabonových pásků, 200 

lahviček léku Variol fum, 60 lahviček M-1 AER, 110 balení pásků a 

20 litrů acetonu. Za všechna tato léčiva vyplatila naše organizace přes 

90 000 Kč, přesné částky uváděl pokladník.  



  

Tak jako v minulém roce pokládám za nutné provádět i doporučená 

ošetření, jako je vkládání formidolových desek. Přijímám 

objednávky, vydávat se budou pravděpodobně na květnové schůzi. 

Léčiva předpokládám vydávat 24. 6. od 16 do 17 hodin ve včelařské 

kanceláři.  

Děkuji za pozornost.    Ing. Stanislav Poskočil 

 

Po této zprávě následovala krátká diskuse v níž padly otázky jako 

proč byla na listopadovou členskou schůzi pozvána cestovní agentura 

, proč se letos koná zájezd do včelařské výzkumné stanice již 16. 

května. Na otázky odpověděl předseda př. Báchor. K té první řekl, že 

na členskou schůzi, na níž se vyplácejí dotace nelze vytvořit 

hodnotnější program a k té druhé, že si termín na takovéto pracoviště 

nemůžeme určovat my, je nám dán pracovníky výzkumné stanice.  

Podle sdělení př. Kříže za mandátovou komisi je účast je mírně 

nadpoloviční, takže je VČS usnášeníschopná.  

Př. Šroll přečetl návrh usnesení:  

Český svaz včelařů , Základní organizace Pardubice 

 USNESENÍ 

101. Výroční členské schůze, 

 konané 17. ledna 2009 v Hudebním sále radnice 

1) Výroční členská schůze schvaluje: 

a) zprávu o činnosti výboru a celé ZO za období roku 2008 

b) zprávu pokladníka 

c) zprávu hospodáře 

d) revizní zprávu 

e) z každého včelstva zaplatit ve prospěch ZO částku 8,-Kč v roce 2009 

jako účelový příspěvek 

f) plán činnosti na rok 2009 

g) finanční rozpočet na rok 2009 

h) zprávu nákazového referenta 

 

2)Výroční členská schůze ukládá: 



  

a) všem členům v souvislosti s bojem za zdravotní stavy včelstev 

vyhledávat a likvidovat divoce žijící včelstva, zalétlé roje neznámého 

původu a staré nepoužívané úly jako možné zdroje nákazy.  

b) při prevenci a tlumení chorob úzce spolupracovat s veterinární službou 

c) výboru zajistit na rok 2009 celkem 8 členských schůzí se třemi 

odbornými přednáškami a jednu schůzi výroční.  

d) výboru zajistit léčiva pro všechny členy naší ZO 

e) výboru zkvalitnit práci důvěrníků 

f) při kočování se včelstvy organizovaném samotnými včelaři nevybírat 

žádný poplatek  

g) výboru stanovit postup v případech, kdy držitel aerosolovací techniky 

v pětileté lhůtě od jejího nabytí zemře, nebo přestane chovat včely či 

přestane být členem ČSV.  

Podepsáni: Evžen Báchor, Petr Kohout, Ing. Jiří Marhan, Oldřich Kimler 

Usnesení bylo schváleno, nikdo nebyl proti ani se nezdržel 

hlasování.  

Následovalo závěrečné slovo předsedy př. Báchora, který popřál 

všem hodně zdraví, radosti z práce se včelkami i pěkné výnosy 

včelích produktů.  

 

 

 Členské schůze se konaly v kavárně Evropa – 

Spolkový dům, Perštýnské nám. , Pardubice.  

 19. února. 2009 

 19. března 2009 

 23. dubna 2009 

 21. května 2009 

 27. srpna 2009  

 10. září 2009 

 22. října 2009 

 23. listopadu 2009 

 od 16.30hod. 


